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Protokół nr XL/22 

z sesji Rady Miejskiej w Świdnicy 

odbytej w dniu 22 kwietnia 2022 r. 

w sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego  

w Świdnicy przy ul. Armii Krajowej 47 
 

Tematy sesji: 
 

1. Omówienie stanu bezpieczeństwa publicznego w 2021 roku na terenie Miasta 

Świdnicy oraz przedstawienie zamierzeń planowanych do realizacji na najbliższe lata: 

▪ wystąpienie Komendanta Powiatowego Policji w Świdnicy, 

▪ wystąpienie Komendanta Straży Miejskiej w Świdnicy.  

2. Omówienie stanu zabezpieczenia przeciwpożarowego i poziomu ochrony przed 

zagrożeniami lokalnymi w 2021 roku na terenie Miasta Świdnicy oraz przedstawienie 

zamierzeń planowanych do realizacji na najbliższe lata: 

▪ wystąpienie Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej w Świdnicy, 

▪ wystąpienie Komendanta Ochotniczej Straży Pożarnej w Świdnicy. 
 

Godzina rozpoczęcia obrad – 10.00 

Godzina zakończenia obrad – 14.40 
 

W sesji uczestniczyli: 
 

1. Radni Rady Miejskiej w Świdnicy (zgodnie z listą obecności, zał. nr 1): 

Wiceprzewodniczący Rady - Lech Bokszczanin, Józef Cygan, Przewodniczący Rady - Jan 

Dzięcielski, Wiceprzewodniczący Rady - Rafał Fasuga, Wiceprzewodnicząca Rady - Joanna 

Gadzińska, Krzysztof Grudziński, Jan Jaśkowiak, Tomasz Kempa, Mariusz Kuc, Krzysztof 

Lewandowski, Ryszard Makowski, Danuta Morańska, Luiza Nowaczyńska, Andrzej Ora, 

Marcin Paluszek, Lesław Podgórski, Magdalena Rumiancew-Wróblewska, Zofia 

Skowrońska-Wiśniewska, Aldona Struzik, Marcin Wach, Violetta Wiercińska, Władysław 

Wołosz, Wiesław Żurek. 
 

2. Zastępca Prezydenta- Jerzy Żądło 

3. Zastępca Prezydenta – Szymon Chojnowski 

4. Sekretarz Miasta- Maciej Rataj 

5. Skarbnik Miasta - Kacper Siwek 

6. Radca Prawny- Mariusz Starke 

7. Rzecznik Prasowy – Magdalena Dzwonkowska 

8. Zaproszeni Goście, m. in.: 

- Zygmunt Zelek - Prezes Związku Sybiraków Koła Ziemi Świdnickiej w Świdnicy 

- Robert Kaśków - Dyrektor I Liceum Ogólnokształcącego w Świdnicy 

- Michał Ossowski 

- Wanda Budziszyn 

- Władysław Budziszyn 

- Krzysztof Frączek 

- Mariusz Koba 

- Piotr Pamuła 

o Dyrektorzy Wydziałów Urzędu Miejskiego / Pełnomocnicy Prezydenta: 

- Maciej Gleba - Dyrektor Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej  

- Anna Skrzypacz - Dyrektor Wydziału Funduszy Zewnętrznych i Rozwoju              

   Gospodarczego 

- Krystian Werecki - Dyrektor Wydziału Gospodarki Odpadami 

- Małgorzata Synowiec - Dyrektor Wydziału Geodezji i Gospodarowania  

              Nieruchomościami 

- Małgorzata Lubandy - Dyrektor Wydziału Transportu 
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- Jacek Budziszewski - Dyrektor Biura Bezpieczeństwa i  Zarządzania Kryzysowego 

- Alicja Masny - Dyrektor Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej 

- Agnieszka Fiłonowicz - Kierownik Wydziału Administracyjno-Gospodarczego 

- Tadeusz Niedzielski - Dyrektor Wydziału Edukacji 

- Andrzej Nowak - Dyrektor Wydziału Inwestycji Miejskich 

- Małgorzata Osiecka - Dyrektor Wydziału Gospodarki Przestrzennej i Architektury 

- Izabela Siekierzyńska - Dyrektor Wydziału Polityki Społecznej i Spraw Socjalnych 

- Apolonia Kawka-Szczygieł - Dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich 

- Ewa Suchowińska - Pełnomocnik Prezydenta ds. Nadzoru Właścicielskiego 

- Barbara Sawicka - Pełnomocnik Prezydenta ds. Ochrony i Konserwacji Zabytków  

o Kierownicy Referatów/ Biur Urzędu Miejskiego: 

 - Hanna Łukaszewska - Kierownik Biura Rady Miejskiej 

 - Przemysław Kondzior - Referat Obsługi Informatycznej  

o Dyrektorzy miejskich jednostek organizacyjnych oraz spółek z udziałem gminy: 

- Ewa Cuban - Dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej 

- Zbigniew Curyl - Dyrektor Młodzieżowego Domu Kultury 

- Anna Rudnicka - Dyrektor Świdnickiego Ośrodka Kultury  

- Dobiesław Karst - Dyrektor Muzeum Dawnego Kupiectwa 

- Violetta Kalin - Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej 

- Marek Suwalski - Dyrektor Miejskiego Zarządu Nieruchomości  

- Tomasz Kurzawa - Prezes Zarządu Miejskiego Przedsiębiorstwa Komunikacyjnego 

  „Świdnica” Sp. z o.o. 
 

 

   PORZĄDEK OBRAD: 
 

1. Otwarcie XL sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum. 

2. Wręczenie Odznaki Honorowej „Zasłużony dla Województwa Dolnośląskiego”, przyznanej 

przez Sejmik Dolnośląski wieloletniemu samorządowcowi Świdnicy na wniosek 

Stowarzyszenia Absolwentów i Przyjaciół I Liceum Ogólnokształcącego im. Jana 

Kasprowicza w Świdnicy. 

3. Wręczenie medali- „PRO BONO POLONIAE”, PRO PATRIA” osobom zasłużonym dla 

Związku Sybiraków, odznaczonym przez Ministra ds. Kombatantów i Osób 

Represjonowanych  na wniosek Zarządu Koła Sybiraków w Świdnicy.  

4. Przedstawienie porządku obrad XL sesji Rady Miejskiej. 

5. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków. 

6. Przyjęcie protokołu z XXXVIII i XXXIX sesji Rady Miejskiej. 

7. Omówienie stanu bezpieczeństwa publicznego w 2021 roku na terenie Miasta Świdnicy oraz 

przedstawienie zamierzeń planowanych do realizacji na najbliższe lata: 

▪ wystąpienie Komendanta Powiatowego Policji w Świdnicy, 

▪ wystąpienie Komendanta Straży Miejskiej w Świdnicy.  

8. Omówienie stanu zabezpieczenia przeciwpożarowego oraz poziomu ochrony przed 

zagrożeniami lokalnymi w 2021 roku na terenie Miasta Świdnicy oraz przedstawienie 

zamierzeń planowanych do realizacji na najbliższe lata: 

▪ wystąpienie Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej w Świdnicy, 

▪ wystąpienie Komendanta Ochotniczej Straży Pożarnej w Świdnicy. 

9. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie - (zał. nr 1, proj. XL/: 1 - 9). 

10. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji.  

11. Oświadczenia i sprawy organizacyjne. 

12. Zakończenie XL sesji Rady Miejskiej w Świdnicy. 

______________________________   

                                                                                                                                                         

Ad 1. Otwarcie XL sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski powitał Pana Michała Ossowskiego, 

Stowarzyszenie Absolwentów i Przyjaciół I Liceum Ogólnokształcącego w Świdnicy i osobę 

reprezentującą - Pana Roberta Kaśkowa, Prezesa Związku Sybiraków Koła Ziemi Świdnickiej 

w Świdnicy Pana Zygmunta Zelka, Państwa: Wandę Budziszyn, Władysława Budziszyn, 

Krzysztofa Frączka, Mariusza Koba, Piotra Pamułę, Komendanta Powiatowego Policji            



 3 

w Świdnicy Pana Andrzeja Dobies, przedstawiciela Komendanta Państwowej Straży Pożarnej    

w Świdnicy mł. bryg. Pana Łukasza Grzelaka, Komendanta Straży Miejskiej w Świdnicy 

Pana Marka Fiłonowicza, Prezesa Zarządu Ochotniczej Straży Pożarnej w Świdnicy Pana 

Jana Kalinowskiego, Zastępców Prezydenta, Dyrektorów, Gości oraz w szczególności 

Radnych, dokonał otwarcia XL sesji Rady Miejskiej w Świdnicy w dniu 22.04.2022 r.,            

a następnie stwierdził quorum (20 radnych) i poinformował o prawomocności obrad.  

_______________________________ 
 

Ad 2. Wręczenie Odznaki Honorowej „Zasłużony dla 

Województwa Dolnośląskiego”, przyznanej przez Sejmik 

Dolnośląski wieloletniemu samorządowcowi Świdnicy na wniosek 

Stowarzyszenia Absolwentów i Przyjaciół I Liceum 

Ogólnokształcącego im. Jana Kasprowicza w Świdnicy 
 

(Wniosek Stowarzyszenia Absolwentów i Przyjaciół I Liceum Ogólnokształcącego im. Jana 

Kasprowicza w Świdnicy – zał. nr 2) 
   
Dyrektor I Liceum Ogólnokształcącego w Świdnicy Robert Kaśków, w imieniu 

Stowarzyszenia Absolwentów i Przyjaciół I Liceum Ogólnokształcącego im. Jana 

Kasprowicza w Świdnicy, odczytał laudację dla Pana Michała Ossowskiego.  
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski, w imieniu Rady Miejskiej w Świdnicy, 

odczytał list gratulacyjny dla Pana Michała Ossowskiego.  
 

Dyrektor I Liceum Ogólnokształcącego w Świdnicy Robert Kaśków wręczył Odznakę 

Honorową Srebrną Zasłużony dla Województwa Dolnośląskiego Panu Michałowi 

Ossowskiemu. 
 

Pan Michał Ossowski - podziękował  Stowarzyszeniu Absolwentów i Przyjaciół I Liceum,      

w tym Przewodniczącemu Sebastianowi Kujaczowi, Dyrektorowi I Liceum Robertowi 

Kaśków, Wiceprzewodniczącemu Stowarzyszenia Bolesławowi Marciniszyn oraz 

Dyrektorowi II Liceum i Radnemu Sejmiku Dolnośląskiego Jackowi Iwanczowi za złożenie 

wniosku. Podziękował również Przewodniczącemu Rady Miejskiej za możliwość wręczenia 

odznaczenia na sesji Rady Miejskiej oraz Radnym. Ze względów zdrowotnych nie mógł 

osobiście odebrać odznaczenia we Wrocławiu. Nie spodziewał się, że Radni Sejmiku 

Dolnośląskiego zagłosują jednomyślnie za wnioskiem, uważa, że nie zasłużył na takie godne 

potraktowanie i podziękował wszystkim Radnym Sejmiku za oddanie głosu. Powiedział, że 

cieszy się widząc kolegów z byłej Rady, jeszcze raz podziękował wszystkim za obecność        

i liczy na kolejnego nominowanego świdniczanina. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – dla nas jest Pan wybitnym pedagogiem        

i przede wszystkim samorządowcem z krwi i kości, polityka nie ma tu nic do rzeczy. Za to 

wszyscy bardzo Panu dziękujemy, za te 20 lat tutaj na sali i za te X lat będąc nauczycielem     

w I Liceum. Wszystkiego dobrego. 

_______________________________ 
 

Ad 3. Wręczenie medali - „PRO BONO POLONIAE”, PRO 

PATRIA” osobom zasłużonym dla Związku Sybiraków, 

odznaczonym przez Ministra ds. Kombatantów i Osób 

Represjonowanych na wniosek Zarządu Koła Sybiraków               

w Świdnicy  
 

(Wniosek Zarządu Związku Sybiraków Koła Ziemi Świdnickiej w Świdnicy – zał. nr 3) 
 

Prezes Związku Sybiraków Koła Ziemi Świdnickiej w Świdnicy Zygmunt Zelek przedstawił 

krótką historię Związku Sybiraków, a następnie poprosił Radnego Jana Jaśkowiaka                 

o wręczenie odznaczeń.  
 



 4 

Radny Jan Jaśkowiak i Poseł na Sejm RP Ireneusz Zyska wręczyli medale „PRO PATRIA” 

Pani Wandzie Budziszyn, Panu Władysławowi Budziszyn, Panu Krzysztofowi Frączkowi, 

Panu Mariuszowi Koba i Panu Piotrowi Pamule. 
 

Poseł na Sejm RP Ireneusz Zyska - pogratulował odznaczonym. Jest zaszczycony, że mógł 

uczestniczyć w odznaczeniu. Utrwalanie pamięci o czynie niepodległościowym, patriotyzmie, 

krzewienie ducha polskości, zwłaszcza wśród młodego pokolenia jest rzeczą bezcenną. 

Jeszcze raz pogratulował i podziękował, jesteście Państwo wzorem do naśladowania.   

_______________________________ 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - zanim przejdziemy do następnego punktu 

obrad, o głos poprosił Pan Minister Ireneusz Zyska. 
 

Poseł na Sejm RP Ireneusz Zyska odczytał Apel do władz samorządowych Miasta Świdnica – 

Pani Beaty Moskal-Słaniewskiej i Pana Jana Dzięcielskiego – Przewodniczącego Rady 

Miejskiej w Świdnicy o upamiętnienie Ofiar Katastrofy Smoleńskiej przez postawienie 

Pomnika Ofiar Katastrofy Smoleńskiej na Skwerze Lecha Kaczyńskiego w Świdnicy         

(zał. nr 4). 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski w trakcie wystąpienia przywołał 

Wiceprzewodniczącego Rady Miejskiej Lecha Bokszczanina „do porządku”, w związku              

z przerywaniem wypowiedzi. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - Wysoka Rado, Szanowni Mieszkańcy, 

większość mieszkańców Świdnicy została przed chwilą obrażona. Pan Minister powiedział, 

ze jesteśmy pożytecznymi idiotami. Chciałbym powiedzieć, że mieszkańcy Świdnicy to 

mądrzy ludzie, którzy wybrali w głosowaniu … 
 

Poseł na Sejm RP Ireneusz Zyska - przepraszam, to jest insynuacja. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - nie Panie Ministrze, Pan przed chwilą 

powiedział, można to odczytać, że ci, którzy nie są za tym to pożyteczni idioci, a to 

mieszkańcy wybrali Panie Ministrze, nie Pan, mieszkańcy. Mieszkańcy wybrali jaki pomnik 

chcą na skwerze im. Lecha Kaczyńskiego i nazywanie nas pożytecznymi idiotami tu, na sesji 

Rady Miejskiej, jest bulwersujące.  

______________________________ 
 

                                                 Przerwa 5 min 

_______________________________ 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - nie wierzę w zamach i nie czuje się 

pożytecznym idiotą a tym bardziej sługusem Putina. Ja w przeciwieństwie pewnie do Pana 

chodzę tam na Długą i jestem wolontariuszem. Pana tam nie widziałem. Dziękujemy bardzo, 

jeżeli Pan chce przychodzić to proszę nas nie obrażać i nie obrażać mieszkańców naszego 

miasta bo to jest piękne, dumne miasto Panie Ministrze.  
 

Radny Krzysztof Lewandowski – my nie czujemy się obrażeni. 
 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski - ale ja się czuję, Panie Radny, naprawdę.  
 

Radny Krzysztof Lewandowski – nie mówi Pan w imieniu całego narodu. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - mówię w imieniu Rady, jestem 

przewodniczącym Rady, jeżeli Pan ma inne zdanie, proszę mnie zmienić, to jest moje zdanie, 

koniec i kropka. 
 

Radny Krzysztof Lewandowski - jestem Radnym i nie mówi Pan w moim imieniu. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - proszę ewentualnie zmienić 

Przewodniczącego Rady jak Pan tak uważa. Uważam, że Pan Minister obraził nas wszystkich, 

mieszkańców Świdnicy, a tym bardziej sługusami Putina. Jeszcze raz przepraszam za to, co tu 

się przed chwilą stało, przepraszam za moje emocje, nie powinny one mieć miejsca ale 

uważam, że my i mieszkańcy naszego miasta zostali obrażeni. Tym bardziej, że Pan Poseł 

pochodzi ze Świebodzic, ja nie słyszałem, żeby w Świebodzicach powstał jakiś pomnik Ofiar 
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Smoleńskich, to po pierwsze. Po drugie, Pan Prezydent Murdzek rządził przez 5 lat i nie 

wybudował żadnego pomnika, byliście Radnymi w tym czasie i pomnik żaden nie powstał,      

a teraz jest Ministrem i teraz będzie nam mówił, że ma powstać. To jest jakaś paranoja, 

Świdniczanie się wypowiedzieli i nie ma tematu. Przepraszam jeszcze raz za moje emocje ale 

naprawdę nie wiedziałem, że tak to będzie wyglądało, że zostaniemy po prostu obrażeni.  
 

Zastępca Prezydenta Szymon Chojnowski - przypomnę Państwu na spokojnie, żeby ostudzić 

emocje, że kilka lat temu w Świdnicy odbył się plebiscyt i każdy miał prawo oddać głos. To 

było w 2020 roku i wpłynęło, był wtedy na to czas, żeby Pan Lewandowski i inni, którzy 

mieli inne zdanie, mogli w takim kierunku działać, żeby tych ankiet dotyczących budowy 

pomnika Ofiar Katastrofy Smoleńskiej wpłynęło więcej. Wpłynęło łącznie do Urzędu 

Miejskiego 947 ważnych głosów, była komisja powołana, były rozmowy z przedstawicielami 

wszystkich propozycji i pomnik Polskiego Państwa Podziemnego uzyskał 94 głosy, pomnik 

Księcia Bolka Świdnickiego Towarzystwo Regionalne Ziemi Świdnickiej 650 głosów               

i pomnik Pamięci Ofiar Katastrofy Smoleńskiej 127 głosów, czyli ta różnica jest miażdżąca. 

Państwo mieli możliwość zrobić akcję w całym mieście, jeśli były inne głosy, myślę, że 

wybór byłby uszanowany, wybory były jak najbardziej demokratyczne i teraz wracanie, 

odgrzewanie tego wszystkiego nikomu nie służy, a na pewno służy podziałom społecznym       

i jest to dla nas przykre. 

_______________________________ 
 

Ad 4. Przedstawienie porządku obrad XL sesji Rady Miejskiej 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przedstawił porządek XL sesji Rady 

Miejskiej (zał. nr 5) i poinformował, że:  

- wpłynęły dwa wnioski Prezydenta Miasta (zał. nr 6,7) o wprowadzenie do porządku obrad 

projektów uchwał nr:  

• XL/10 zmieniająca uchwałę w sprawie taryfy opłat i zasad odpłatności za usługi 

przewozowe transportu zbiorowego organizowane przez Gminę Miasto Świdnica 

• XL/11 w sprawie udzielenia pomocy społeczności lokalnej miasta Czernihów w Ukrainie 

przez Gminę Miasto Świdnica 
 

- wpłynęły dwie autopoprawki Prezydenta Miasta do projektów uchwał nr: 

• XL/8 w sprawie zmiany budżetu 

• XL/9 zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta 

Świdnicy 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poprosił o wprowadzenie autopoprawki do 

projektu uchwały nr XL/2 w sprawie wyznaczenia miejsca do prowadzenia handlu w piątki     

i soboty przez rolników i ich domowników oraz regulaminu określającego zasady 

prowadzenia tego handlu, polegającej na usunięciu pkt. 2 w §5 załącznika do projektu 

uchwały. 
 

Wnioski o wprowadzenie do porządku obrad projektów uchwał przedstawił Zastępca 

Prezydenta Jerzy Żądło. 
 

Autopoprawki do projektów uchwał przedstawił Skarbnik Miasta Kacper Siwek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie porządek obrad XL 

sesji Rady Miejskiej z wprowadzonymi zmianami: 
 

w głosowaniu: za - 20, przeciw - 0, wstrzymało się - 2, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 8) 
 

porządek obrad został przyjęty 

_______________________________ 

 

Ad 5. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków 
 

W skład Komisji Uchwał i Wniosków powołano Radnych: 

• Violetta Wiercińska 
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• Józef Cygan 

• Jan Jaśkowiak 

Radni wyrazili zgodę na pracę w Komisji. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie skład Komisji: 
 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się - 1, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 9) 
 

skład Komisji Uchwał i Wniosków został przyjęty 

______________________________ 
 

Ad 6. Przyjęcie protokołu z XXXVIII i XXXIX sesji Rady 

Miejskiej 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przypomniał Radnym, że protokoły                 

z XXXVIII i XXXIX sesji były wyłożone do wglądu w Biurze Rady Miejskiej i w związku      

z brakiem uwag wniósł o przyjęcie: 
 

protokołu z XXXVIII sesji Rady Miejskiej: 

w głosowaniu: za - 22, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 10) 
 

protokół z XXXVIII sesji Rady Miejskiej został przyjęty 
 

 

protokołu z XXXIX sesji Rady Miejskiej: 

w głosowaniu: za - 22, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 11) 
 

protokół z XXXIX sesji Rady Miejskiej został przyjęty 
______________________________ 

 

Ad 7. Omówienie stanu bezpieczeństwa publicznego w 2021 roku 

na terenie Miasta Świdnicy oraz przedstawienie zamierzeń 

planowanych do realizacji na najbliższe lata 
• wystąpienie Komendanta Powiatowego Policji w Świdnicy - przedstawił 

Komendant Powiatowy Policji Andrzej Dobies (zał. nr 12a) 
 

W sprawie wystąpienia zabrali głos: 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - podziękował za wyczerpującą informację     

i w imieniu wszystkich chciał wyrazić wyrazy wdzięczności za ciężką pracę, wszystkim 

funkcjonariuszom jak i pracownikom cywilnym, wykonujecie kawał dobrej roboty, 

szczególnie uznania za działania na demonstracjach, teoretycznie Was nie widać, oprócz 

jednego przypadku, że faktycznie coś się działo w trakcie demonstracji.  
 

Radny Władysław Wołosz - czy macie pełną obsadę etatów ? 
 

Komendant Powiatowy Policji Andrzej Dobies - odpowiedział, że na dzisiaj są dwa wakaty, 

27 kwietnia przyjmą dwie osoby, więc od wtedy nie będzie żadnego wakatu, po tylu latach 

kierowania Policją Świdnicką, wcześniej innymi jednostkami, pracuje bez wakatów. 

Korzystając z okazji, zdając sobie sprawę, że policjanci z Kłodzka, Dzierżoniowa wrócą do 

swoich miejscowości, odbędzie się festyn w niedzielę, którego jednym z jego elementów jest 

również promocja zawodu policjanta. Zachęca mimo braku wakatów, wcześniej czy później 

tych ludzi przyjmiemy, także prosimy o to, aby się zgłaszać, jeśli ktoś czuje chęć pracy w 

Policji.  
 

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Lech Bokszczanin - podziękował w imieniu 

protestujących, gdyż większość protestów organizują razem, za współpracę, za pomoc, za 

zabezpieczenie bezpieczeństwa dla nas i za udział właśnie w tle, bez komplikowania tego         
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i my też staramy się nie komplikować Wam pracy. 
 

Radny Krzysztof Lewandowski - nie wiem czy Pan Komendant pamięta, ale w ubiegłym roku 

w moim wystąpieniu trochę krytykowałem, że mało widoczna jest obecność Policji, 

szczególnie chodzi o policję drogową. Dzisiaj tak już bym nie powiedział, może to moje 

subiektywne odczucia ale rzeczywiście przez ten rok Policja wydawała mi się bardziej 

widoczna, może to tak widzę, natomiast statystyki tego nie potwierdzają, widać, że tych 

wykroczeń jest tyle samo albo troszeczkę więcej i martwi jedna rzecz – ilość wypadków 

śmiertelnych w kolizjach drogowych na terenie powiatu. Tu chyba było przekłamanie           

w jednej ze stron ale jest napisane, że w ubiegłym, 2021 roku, 14 osób straciło życie, strona 

21. To jest dużo, wychodzi, że co miesiąc praktycznie ktoś ginie na naszych drogach. Jaka 

jest przyczyna, czy to są piesi, czy to są kierowcy czy jakieś inne przyczyny, niezależne od 

nas i Was bo to martwi, ciągle słyszymy, w tym roku słyszeliśmy też o kilku wypadkach 

śmiertelnych rowerzystów, pieszych, to taka bardzo zła tendencja, czemu tak się dzieje.  
 

Komendant Powiatowy Policji Andrzej Dobies - procedura jeżeli chodzi wypadek śmiertelny 

jest taka, że po wypadku jedzie tam ruch drogowy z Komendy Powiatowej Policji, 

zapraszamy zarządcę drogi i patrzymy, czy infrastruktura drogowa przyczyniła się do tego, 

czy na tej drodze można coś poprawić, żeby nie doszło tam do kolejnego wypadku. Każdy 

wypadek jest tragedią, bez względu na liczbę. Trzeba poprawić stronę 21 bo według mnie tam 

jest błąd, ile było wypadków w 2021 roku. 
 

Radny Krzysztof Lewandowski - raz się wymienia, że w 2021 było 6 a w ubiegłym 14.   
 

Komendant Powiatowy Policji Andrzej Dobies - 6 osób w 2021 roku, ta prezentacja dotyczy 

porównania roku 2020 do 2021, jesteśmy w 2022, jeszcze go nie będziemy porównywać. 

Zginęło 6 osób więc jest spadek ale to i tak za dużo, bo to 6 tragedii rodzin. Przyczyny są 

różne, najczęściej to prędkość, chociaż po codziennych rozmowach z Naczelnikiem Ruchu 

Drogowego i po tej potężnej podwyżce mandatów, kiedyś za kolizję drogową czyli tzw. 

stłuczkę było 200 złotych, teraz to jest 1000 złotych plus przyczyna więc to może być 1200, 

1300 czy 1500 złotych. To jest potężna podwyżka, jeżeli chodzi o przekroczenia prędkości, 

można zauważyć, że teraz kierowcy faktycznie jadą w ciągu, nie ma już wyprzedzań ale ta 

podwyżka mandatów niedawno nastąpiła. Mówimy o tamtym roku, zasadniczą przyczyną 

wypadków śmiertelnych jest przekroczenie prędkości, sami wiemy, że jak ktoś jedzie 40 km/h 

i się zderzy z czymkolwiek to ma szanse na przeżycie, ale jak będzie jechał 120 czy 150 to nie 

ma żadnych szans. Wbrew pozorom nie mamy wielkiego problemu jeżeli chodzi                     

o nietrzeźwość. Większy problem się pojawia, jeśli chodzi o inne środki zabronione, po 

których nie można jeździć autem i dziękujemy samorządowi, który kupuje drugstopy, którymi 

możemy zbadać już na drodze czy ktoś jest po środkach narkotycznych, wtedy alkohol 

schodzi na drugi plan. To nas bardzo niepokoi, mam nadzieję, że sobie z tym poradzimy. 

Alkohol bardzo łatwo wyczuć np. na węch, narkotyki tak łatwo nie jest, jak osoba 

niedoświadczona nie spojrzy głęboko w oczy kierującemu to nieraz trudno to wychwycić. 

Prędkość jest zasadniczą przyczyną wypadków ze skutkiem śmiertelnym.     
 

Radny Krzysztof Lewandowski - a droga Bystrzycka do Burkatowa, tam co roku jest 

wypadek.  
 

Komendant Powiatowy Policji Andrzej Dobies - być może tak, tylko, że nie śmiertelny 

wypadek na pewno bo były w tym roku dwa, pan się położył na przejściu dla pieszych, 

chłopak go potrącił na Szarych Szeregów, nie udzielił mu pierwszej pomocy i pojechał ale 

ustalone jest, na Bystrzyckiej nie było wypadku ale na tej drodze jest już coraz mniej 

szaleńców, biorąc pod uwagę wysokość tych mandatów. Obserwuje to nawet prywatnie, że 

jak zapłaci już kilka tysięcy złotych to naprawdę działa.  
 

Radny Marcin Paluszek - zapytał o system szkolenia świdnickich policjantów na strzelnicy, 

jak wygląda system szkolenia policjantów ze strzelania i czy to prawda, że świdniccy 

policjanci nie mają zbytnio dostępu do profesjonalnej strzelnicy, jest tylko jakiś wagon,          

w którym odbywają się szkolenia, często brakuje naboi i też często szkolenia się nie 

odbywają, prosi o odpowiedź, czy świdniccy policjanci mają w ogóle dostęp do 

profesjonalnej strzelnicy, czy treningi odbywają się regularnie i czy to prawda, co wcześniej 
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powiedział, jeżeli chodzi o infrastrukturę. 
 

Komendant Powiatowy Policji Andrzej Dobies - kiedyś strzelnica to był kontener, zgodnie      

z atestami dopuszczony na terenie Komendy Miejskiej w Wałbrzychu ale to już zaszłość. 

Teraz strzelamy na nowoczesnej strzelnicy Komisariatu I w Wałbrzychu, to nowoczesny 

obiekt wybudowany na Szczawnie Zdrój, która jest bardzo profesjonalna. Sam tam 

strzelałem, jak byłem młodym policjantem nie miałem takich warunków, żeby się nauczyć 

strzelać. Można puszczać filmy z interwencji domowej, wyskakuje np. ktoś z siekierą               

i policjant musi odpowiednio zareagować i użyć broni w stosunku do osoby, która faktycznie 

jest zagrożeniem. Przeskoczyliśmy XXI wiek jeżeli chodzi o strzelania. Nie ma problemu 

jeżeli chodzi o amunicję, odbywają się 4 razy do roku strzelania planowe. COVID 

spowodował zachwianie w całym procesie szkoleniowym, ze względu na zagrożenie nie 

mogliśmy się grupować, mieć normalnych kontaktów ale to już wróciło do normy. Akurat jest 

okres, kiedy odbywają się obecnie strzelania w Wałbrzychu, teraz policjanci świdniccy przez 

2 tygodnie strzelają rotacyjnie. Bardzo nowoczesna strzelnica, tam są puszczane filmy                

z życia, które faktycznie pokazują, jak się powinno zachować. 
 

Radny Lesław Podgórski - mam przyjemność od ponad 5 lat pracować w Wydziale 

Zarządzania Kryzysowego Starostwa Powiatowego w Świdnicy i praktycznie przez cały ten 

okres na co dzień współpracujemy z funkcjonariuszami Komendy Powiatowej Policji i mam 

już perspektywę do oceny funkcjonariuszy i współpracy i chcę podziękować za bardzo dobrą, 

profesjonalną współpracę w tym niekrótkim okresie. Nazwisk nie chcę używać, nie ma takiej 

potrzeby, ogólnie oceniam, że ta współpraca kształtuje się bardzo dobrze i chcę z tego miejsca 

bardzo serdecznie podziękować, ponieważ będę musiał za chwilę opuścić obrady chcę 

również poinformować, że Wydział Zarządzania Kryzysowego ma swoją siedzibę                  

w Komendzie Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Świdnicy przy Alei Niepodległości       

i tam na co dzień merytoryczna współpraca z funkcjonariuszami i Komendantami jest bardzo 

dobra, również chcę podziękować bo współpraca i w dzień i w godzinach nocnych odbywa 

się zawsze na merytorycznym i kulturalnym poziomie. 
 

Radny Marcin Wach - mam tylko jedno pytanie, trochę oderwane od rzeczywistości, 

wyobraźmy sobie sytuację, że mamy dużo pieniędzy, czy mógłby Pan powiedzieć, o ile to nie 

tajemnica służbowa, co by Wam się teraz przydało albo czego potrzebujecie.  
 

Komendant Powiatowy Policji Andrzej Dobies - odpowiedział, że cały czas radiowozy, 

dlatego, że te szybko się zużywają, również na zdjęciu było widać dlaczego. Obecnie tylko  

radiowozy. Środki łączności, uzbrojenie itd. jest już naprawdę na poziomie europejskim          

a może i niektóre kraje już dawno prześcignęliśmy. Nie wiem, czy to kwestia pecha, że ciągle 

nasze radiowozy ulegają różnym zdarzeniom drogowym, ale lepiej poświęcić radiowóz niż 

nietrzeźwy kierujący, który się nie chce zatrzymać, ma za chwilę kogoś zabić. Za wszystko 

dziękujemy, uważamy to już za normalność, że Państwo kupujecie np. drugstopy ale proszę     

o dalszą drobną pomoc, gdyż dużo tego zużywamy.  
 

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Rafał Fasuga - zapytał o przestępczość internetową. 

Borykamy się w naszych szkołach powiatowych i miejskich ostatnio z plagą maili dot. 

ataków bombowych itd. Powoduje to ewakuację młodzieży, raz musimy, raz nie. Zbliżają się 

egzaminy. Jak to wygląda z wykrywalnością i czy są jakieś szanse, że kiedyś namierzycie 

tych, którzy nam tak uprzykrzają życie.  
 

Komendant Powiatowy Policji Andrzej Dobies - w większości rekomendacje CBŚ są takie, 

żeby nie ewakuować i wszyscy dyrektorzy dostają tą informację. Nie było w ostatnim czasie 

rekomendacji aby ewakuować, w większości jest nie ewakuować. Robimy swoje, 

przeglądamy budynki itd., wskazania są, że mogą iść z zagranicy, żebyśmy normalnie nie 

funkcjonowali. To nie jest normalne funkcjonowanie jak się dostaje w pakiecie ileś tych 

powiadomień bombowych, czy w szkołach czy w instytucjach itd. To wszystko przekazujemy 

do cyberprzestępczości, Wydziału w Komendzie Wojewódzkiej, tam specjaliści wysokiej 

klasy już nad tym ślęczą. O ile w kraju, jeśli ktoś za pomocą internetu czy innego nośnika 

dokonuje przestępstwa to jesteśmy w stanie wcześniej czy później to zlokalizować, o ile 

niektóre rzeczy idą z zagranicy, nie powiem czy z zachodniej, wschodniej, północnej czy 

południowej, bo nie jestem do tego upoważniony, to jest pewna trudność. Musimy przede 
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wszystkim zachować zdrowy rozsądek i nie poddawać się temu, to sparaliżowało nasze 

Państwo. Rano czytałem, że Okęcie jest teraz poddane tym atakom, samoloty z opóźnieniem 

latają i przylatują. Na pewno jest to problem i jest to półkę wyżej niż Komenda Powiatowa     

w Świdnicy, nie na naszym poziomie.  
 

• wystąpienie Komendanta Straży Miejskiej w Świdnicy - przedstawił 

Komendant Straży Miejskiej Marek Fiłonowicz (zał. nr 12b) 
 

W sprawie wystąpienia zabrali głos: 
 

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Lech Bokszczanin - powtórzył podziękowania złożone 

na ręce Komendanta Policji, też jesteśmy wdzięczni Straży Miejskiej, jako osoby protestujące 

w mieście, za Wasze wsparcie, pomoc, zabezpieczenie bezpieczeństwa, liczymy na taką 

współpracę dalej.  

_______________________________ 
 

                                                 Przerwa 5 min 

_______________________________ 
 

Ad 8. Omówienie stanu zabezpieczenia przeciwpożarowego  

i poziomu ochrony przed zagrożeniami lokalnymi w 2021 roku na 

terenie Miasta Świdnicy oraz przedstawienie zamierzeń 

planowanych do realizacji na najbliższe lata 

• wystąpienie Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej  

w Świdnicy - przedstawił Zastępca Komendanta mł. bryg. Łukasz Grzelak 

(zał. nr 12c) 
 

W sprawie wystąpienia zabrali głos: 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - podziękował w imieniu wszystkich za 

Waszą pracę, szczególnie za tych kilka bardzo trudnych interwencji, zwłaszcza w Rynku         

w Świdnicy i ta, która umożliwiła nam dopadnięcie tego podpalacza, to też było trudnym 

pożarem, mieszkańcy czuli się zagrożeni. 
 

Radny Marcin Wach - wielu mieszkańców twierdzi, że do niewielkich zdarzeń wyjeżdżają      

3 wozy, proszę wyjaśnić pokrótce, że to nie Wasze widzimisię, że dzisiaj pojedziemy tym 

albo tym.  
 

Zastępca Komendanta mł. bryg. Łukasz Grzelak - odpowiedział, że tak. Problem pojawia się 

już przy przyjęciu zgłoszenia, od jakiegoś czasu zgłoszenia spływają w formie formatek, czyli 

takie okno elektroniczne w systemie operacyjnym, tam jest napisane co i gdzie się dzieje. 

Osoby przyjmujące te zgłoszenia to nie strażacy tylko ludzie, którzy przyjmują zgłoszenia dla 

pogotowia ratunkowego, policji jak i wszystkich innych służb, więc ten wywiad nie jest do 

końca przeprowadzony tak, jakby zrobili to strażacy. Musimy jak najszybciej odpowiedzieć 

na taką formatkę więc najpierw wysyłamy siły i środki zgodnie z procedurami. Jeżeli ze 

zgłoszenia wynika, że może być zagrożone życie ludzkie, np. ktoś zgłosi wypadek a jest to 

tylko stłuczka, nie wiemy jaki to jest wypadek, więc z automatu wysyłamy samochód 

ratownictwa technicznego, 6 strażaków z Państwowej Straży Pożarnej, to są już 2 samochody 

Państwowej Straży Pożarnej, musimy wysłać najbliższa jednostkę ochotniczą i bardzo często 

najbliższą jednostkę ochotniczą z Krajowego Systemu Ratowniczo-Gaśniczego. To są              

4 samochody, które wyjeżdżają ot tak. Takie są procedury i dopóki nie będziemy mieli tego 

zweryfikowanego to tak to niestety będzie wyglądać. Lepiej jest jednak wysłać więcej sił         

i środków niż za mało, bo zdarzają się sytuacje, kiedy rzeczywiście strażacy mogliby mieć 

bardzo trudne zadanie, jeżeli byłoby ich niewielu.  
 

• wystąpienie Komendanta Ochotniczej Straży Pożarnej w Świdnicy - 

przedstawił Prezes Zarządu Jan Kalinowski (zał. nr 12d) 
 

W sprawie wystąpienia zabrali głos: 
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Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski - dziękuję Panie Komendancie, również wszystkim 

druhom i druhnom, szczere podziękowania i życzę tylu samych powrotów, co wyjazdów.  
 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Joanna Gadzińska - Panie Komendancie, chciałabym się 

włączyć w tą falę podziękowań, gdyby nie Pan i Pana ekipa to nasze morsowanie WOŚP-owe 

byłoby niemożliwe, bardzo serdecznie dziękuję za pomoc, za wsparcie, zorganizowanie, za 

ten niesamowity basen i hektolitry zimnej wody. Podziękowania dla Pana i całego zespołu.  
 

Radny Jan Jaśkowiak - Panie Janie, również chciałem dołączyć się do podziękowań, 

szczególnie za te akcje również społeczne, w które się włączacie co roku, w Orszak Trzech 

Króli, za to również serdecznie dziękujemy, za tą bardzo ciekawą i niezwykle dynamiczną 

prezentację również.  
 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska - właściwie od lat współpracuję z Panem 

Komendantem i uważam, że tak naprawdę jak Państwo są otwarci to wiele służb w tym 

mieście jest otwartych na nasze potrzeby i prośby, bardzo dziękuję również w imieniu 

wszystkich, którzy korzystają z Państwa pomocy.  

______________________________ 
 

Ad 9. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie 
 

Ad 9.1. 

Projekt uchwały nr XL/1 w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej Województwu 

Dolnośląskiemu przedstawił Dyrektor Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej Maciej 

Gleba (zał. nr 13). 
 

Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury 

pozytywnie zaopiniowały projekt uchwały.  
 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały       

nr XL/1: 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 14) 
 

projekt uchwały nr XL/1 został przyjęty 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu. 

_______________ 
Ad 9.2. 

Projekt uchwały nr XL/2 w sprawie wyznaczenia miejsca do prowadzenia handlu w piątki 

i soboty przez rolników i ich domowników oraz regulaminu określającego zasady 

prowadzenia tego handlu przedstawiła Dyrektor Wydziału Funduszy Zewnętrznych               

i Rozwoju Gospodarczego Anna Skrzypacz (zał. nr 16). 
 

Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały       

nr XL/2: 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 17) 
 

projekt uchwały nr XL/2 został przyjęty 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu. 

_______________ 
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Ad 9.3. 

Projekt uchwały nr XL/3 zmieniająca uchwałę w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty 

za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia stawki tej opłaty przedstawił 

w formie prezentacji Dyrektor Wydziału Gospodarowania Odpadami Krystian Werecki      

(zał. nr 19). 
 

Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury oraz Komisja Budżetu i Finansów 

pozytywnie zaopiniowały projekt uchwały.  
 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - dla mnie bulwersujące jest to, że przez 6 lat 

ustawodawca nie zmienił ustawy i to w zasadzie rodziny wielodzietne finansowały zbiór 

odpadów w tych terenach niezamieszkałych, 6 lat to zajęło, by taka rodzina wielodzietna        

5-osobowa, jak moja na przykład, płaciła więcej od przedsiębiorców.  
 

Radna Luiza Nowaczyńska - chciałam się dowiedzieć, bo Pan tutaj porównał stawki              

w mieście do stawek odległych miejscowości. Jakie są stawki w Świebodzicach, 

Dzierżoniowie, Jaworzynie, blisko nas, np. pojemnik 120 litrów Pan mówił 20,10zł                

w Świdnicy, a proszę przybliżyć jaka jest cena tego pojemnika w innych miejscowościach 

przyległych do Świdnicy. 
 

Dyrektor Wydziału Krystian Werecki - odpowiedział, że analizował to wtedy, kiedy 

podejmowano uchwałę dla zamieszkałych o podwyżki i wtedy były wskazywane stawki dla 

niezamieszkałych. Teraz nie jest w stanie powiedzieć ale może porozmawiać po sesji i takie 

dane przekazać. Jeśli chodzi o Świebodzice to tam stawki są niskie, dopiero ostatnio zostały 

włączone nieruchomości niezamieszkałe, z tego co wiadomo to Gmina bardzo dużo dokłada 

do systemu gospodarowania odpadami bo tam od samego początku system się nie bilansuje. 

Jeśli chodzi o stawki dla niezamieszkałych jak i zamieszkałych trzeba zwrócić uwagę na to, 

jaki poziom usługi Gmina świadczy. Ustalając stawkę za gospodarowanie odpadami i biorąc 

pod uwagę ustawę o utrzymaniu czystości w gminach, mamy tylko i wyłącznie w aktach 

prawnych pewne minimum, które musi być zapewnione, jeżeli chodzi o odbiory danych 

frakcji. Jest to zrobione, wydaje się, że na takim poziomie, że mieszkańcy nie muszą się 

skarżyć, mają możliwość odbioru wszystkich frakcji odpadów bez przepełnień, mają 

możliwość odbioru wielkogabarytów - dla zamieszkałych jest to raz w tygodniu, dla 

niezamieszkałych jest to raz w miesiącu. Niektóre gminy zrezygnowały z odbioru 

wielkogabarytów dla zamieszkałych. Jest Punkt Selektywnej Zbiórki Odpadów, gdzie też 

można oddawać wszystkie frakcje. Nie chce się licytować się na to, jakie stawki są w innych 

gminach, ponieważ badając taką stawkę trzeba przede wszystkim zobaczyć, jaki zakres usług 

gmina świadczy w zakresie odbioru i zagospodarowania tych odpadów. Jeżeli Pani Radna 

sobie tego życzy, przedłoży szczegółowe dane w poszczególnych gminach Powiatu 

Świdnickiego.  
 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska - chciałabym Państwu uświadomić, że to nie jest tak 

do końca jak Pan Przewodniczący mówi, że jest to bulwersujące, że rodzina np. 5-osobowa 

płaci o wiele więcej niż przestrzenie niezamieszkałe. To też się odbije ponownie na 

mieszkańcach, jeśli będą podwyższone opłaty za wywóz śmieci np. w przedszkolach, nie 

pozostanie luka i ktoś będzie musiał pokryć te koszty, czyli albo wejdzie to w cenę opłat za 

przedszkola albo będzie musiała ponownie dopłacać gmina. Podobnie dotyczy to zakładów 

świadczących usługi, działkowców, przecież znikąd te pieniądze się nie wezmą . Działkowcy, 

którzy będą musieli płacić więcej za wywóz śmieci, będzie to wpisane w koszt utrzymania 

działek, za które na pewno będzie wyższa cena za opłaty. Zakłady, które świadczą usługi 

przeniosą opłatę na tych, którzy będą korzystać z usług, więc ponownie dotknie to zwykłych 

mieszkańców. Nie oszukujmy siebie, że mówimy tylko o tym, że będzie gdzieś ta 

sprawiedliwość społeczna naprawiona.   
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - ale przyzna Pani, że jest to patologią, jeżeli 

przedsiębiorstwo, które zatrudnia 30 osób płaci mniej niż rodzina 5-osobowa. Uważam, że tak 

jest i to już od 6 lat. 
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Dyrektor Wydziału Krystian Werecki - odniósł się do słów Pani Radnej, że mieszkańcy tak 

czy inaczej, bez względu na to w jaki sposób, pokrywają koszty systemu gospodarowania 

odpadami. Jeżeli jest deficyt, a gmina pokrywa koszt tego deficytu to też pokrywają go 

mieszkańcy. Jeżeli chodzi o niezamieszkałych, Państwo decyzją swoją w 2016 roku, kiedy 

przyjmowaliście niezamieszkałych do systemu, zwracaliście pewnie szczególną uwagę na to, 

w jaki sposób będzie miało to odniesienie do samych mieszkańców. Właściciele 

nieruchomości niezamieszkałych, tak czy inaczej, muszą przekazywać odpady do 

zagospodarowania. Jeżeli jakieś przedsiębiorstwo czy ROD nie zgodzi się na to, żeby gmina 

odbierała im odpady, ma prawo wyłączyć się z systemu gospodarowania odpadami. We 

wrześniu kończą nam się umowy na odbiór i zagospodarowanie odpadów. 

Najprawdopodobniej w czerwcu zostanie ogłoszony nowy przetarg, na BIP zamieściliśmy już 

informację dla nieruchomości niezamieszkałych, że jeżeli chcą wyłączyć się z systemu bo 

znajdą bardziej preferencyjne warunki na rynku, a w chwili obecnej mamy około 12 firm 

wpisanych do Rejestru Działalności Regulowanych, i ktoś odbierze im taniej te odpady            

i zagospodaruje to może to zrobić ale do momentu, kiedy poinformowaliśmy o tej 

możliwości, zgłosiło się tylko jedno przedsiębiorstwo, które to rozważy, ponieważ warunki, 

które my oferujemy są naprawdę preferencyjne. To Państwo, podejmując decyzję w 2016 

roku, przyjęliście do systemu nieruchomości niezamieszkałe i ustaliliście stawki, które           

w pewien sposób partycypowały w kosztach utrzymania systemu. To, co się zadziało w roku 

2018, może było to niezamierzone, może to błąd, może to celowe ale po reakcji choćby 

Związku Miast Polskich i ekspertów, rząd wycofał się z tej propozycji i teraz przy nowelizacji 

w 2021 roku umożliwił zmianę tych stawek, on wyznaczył jako maksymalne stawki 1,3% 

przeciętnego wynagrodzenia od pojemnika 120 litrów, bo doskonale wiedzieli, jaką sytuację 

wprowadzili w roku 2018. Teraz gminy będą podejmować przedmiotowe uchwały z racji 

tego, że ci, którzy mają w systemie niezamieszkałych i nie podejmą tej uchwały, to wcześniej 

czy później będą musieli podnieść stawki dla samych mieszkańców. Jeżeli prowadzimy 

działalność gospodarczą, jeżeli mamy ROD bądź jakąkolwiek inną instytucję to też w pewien 

sposób gospodarujemy na to koszty. Tak czy inaczej, bez względu na to, co dzisiaj Państwo 

postanowicie, to mieszkańcy będą ponosić koszty, tylko w jakiej formule, czy to będzie 

podzielone, bardziej sprawiedliwie pomiędzy nieruchomości niezamieszkałe i mieszkańców 

Świdnicy czy też będziemy co rok przedstawiać na koniec roku uchwałę, by pokryć deficyt      

z budżetu miasta, czyli też z podatków mieszkańców, więc nie zgadzam się z tą argumentacją 

Pani Radnej, że to będą mieszkańcy bo tak czy inaczej mieszkańcy w zasadzie opłacają cały 

system gospodarowania odpadami i to od Państwa zależy, jaką metodę wybierzecie, czy        

w miarę sprawiedliwą, aby właściciele nieruchomości niezamieszkałych pokrywali większą 

część z tego systemu niż dotychczas, czy mieszkańcom będziecie Państwo podnosić opłatę z 

tytułu gospodarowania odpadami, czy na koniec roku przedłoży Państwu uchwałę, że trzeba 

będzie pokryć deficyt z budżetu Miasta i mieszkańcy pokryją opłatę z podatków.         
 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska - odpowiedziała, że też rozważaliśmy taką 

ewentualność i zawsze mówiliśmy, że są gminy, jak Świebodzice, które ten deficyt pokrywają 

z budżetu miasta. Zgadza się z tym, że powinno być to troszkę inaczej ale jednak przy 

rosnących opłatach za śmieci stwierdziliśmy, że mniejszym złem dla mieszkańców Świdnicy 

będzie nie wyższe podnoszenie opłat ale jednak uzupełnianie tego deficytu z podatków czy     

z budżetu Miasta. Natomiast pokazuje Państwu sytuację, która chociażby dotyczyć będzie 

szkół, którymi kierujemy jako Gmina Świdnica. Państwo mówicie, że w jakimś tam 

momencie będzie pokrywany z budżetu Miasta. Szkoły będą miały podwyższane opłaty za 

wywóz śmieci. Kto finansuje szkoły ? Oczywiście my, więc te pieniądze będą z powrotem na 

dofinansowanie tego nowego wydatku szły z budżetu Miasta, więc to nie jest tak do końca, że 

unikniemy dofinansowywania z budżetu Miasta, że tej luki nie trzeba pokrywać właśnie          

z naszych podatków, bo patrząc na to, jak rośnie ilość śmieci, wydaje mi się, że powinniśmy 

pomagać, to jest też ważny cel. Odnośnie wszystkim firm, które mogłyby wywozić śmieci. 

Pamiętacie Państwo jak eksperymentowaliśmy z różnymi firmami, były to firmy z Opola 

wywożące, różne firmy tutaj się pojawiały. Może Państwo nie pamiętacie, ja pamiętam ten 

bałagan, jaki był. W tej chwili uważam, że też dzięki pracy Pana Dyrektora rzeczywiście 

Świdnica stała się czystsza i to wszyscy widzimy. Nie ma sytuacji, że stoją kubły zapełnione 

śmieciami, oczywiście większość jest zamykana ale były sytuacje, że przez weekendy po 

Świdnicy fruwały śmieci. Uważam, że to, co Państwo zrobiliście jest teraz rzeczywiście 
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dobrą rzeczą, natomiast kiedy my pozwolimy każdej firmie, wiem, że ustawa od lipca 

pozwoli, żeby właściwie nieruchomości niezamieszkałe szukały podmiotów, które będą 

świadczyły niskie ceny, oczywiście nie będzie to szło w parze z wywozem śmieci, 

częstotliwością wywozów więc to też chyba nie będzie dobra droga, którą gdzieś to światło 

zielone się otworzy dla nieruchomości niezamieszkałych. Tylko zwracam Państwu uwagę, 

wiem, że każdy z nas podejmie decyzję ale pokazuje, że to nie jest tak do końca, że 

mieszkańcy też nie będą musieli ponosić kosztów tego wszystkiego, co w tej chwili 

podejmiemy i również, że my z budżetu Miasta tym samym nie dołożymy do wywozu śmieci. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - tylko przypominam, że rodzinom                  

i mieszkańcom nie podnosimy. 
 

Radna Luiza Nowaczyńska - chciałam nawiązać wcześniej do rozmowy bo byłam zgłoszona 

ale mnie wyrzuciło. To nie tak, że chcę z ciekawości tylko bardziej nas obchodzi czy bardziej 

porównamy się do miejscowości z naszej Gminy Świdnickiej jak do innych miejscowości, to 

po pierwsze. Po drugie, czy my szukamy jakichś oszczędności, czy jest taka potrzeba aby raz 

w tygodniu odbierać odpady wielkogabarytowe, może jest jakiś sposób, aby znaleźć jakąś 

oszczędność, aby jednak opłat za te odpady nie podnosić, może i można gdzieś znaleźć, nie 

znam się do końca, wiem natomiast, że są gminy, które stosują system workowy, jest tańszy 

niż kontenerowy, że te worki są zabierane czy rzadszy odbiór tych odpadów, nie wiem, czy 

jest taka możliwość, żeby w ten sposób szukać oszczędności ale jeżeli jest to myślę, że 

powinno się szukać tych oszczędności zanim się podniesie stawki. 
 

Dyrektor Wydziału Krystian Werecki - podziękował Radnej Zofii Skowrońskiej, przekaże 

podziękowania dla zespołu, jeżeli chodzi o czystość w mieście i też trochę w odniesieniu do 

Radnej Luizy Nowaczyńskiej, jeżeli chodzi o oszczędności. Powiedział, że nie wprowadzi 

zmian w harmonogramie i nie będzie go rekomendował Pani Prezydent. Pani Zofia 

Skowrońska chwali nas za czystość w mieście. Jeżeli zmienimy harmonogramy, 

częstotliwość, to proszę liczyć się z tym, że będzie dochodzić do przepełnień. Mieszkańcy 

przyzwyczaili się do pewnego standardu usług, nie musimy wysyłać harmonogramu, kiedy 

mieszkańcy i nieruchomości niezamieszkałe mogą wystawiać wielkogabaryty. Wszystko 

możemy zmienić w przetargu bo jesteśmy przed nim ale wydaje się, że to będzie zły kierunek, 

bo oszczędności, przede wszystkim obniżenie kosztów systemu gospodarowania odpadami, 

nie należy do jednostek samorządu terytorialnego tylko do rządu. Z tego co wie, to 

Ministerstwo Klimatu podjęło już jakiekolwiek prace związane z rozszerzoną 

odpowiedzialnością producenta. Rozmawiał też swego czasu z doradcą ówczesnego Premiera 

Gowina, który poinformował, że Ministerstwo też myśli nad tym, w jaki sposób przekazać 

środki jednostkom samorządu terytorialnego na spalarnię, która mogłaby w sposób znaczący 

obniżyć koszty całego systemu gospodarowania odpadami. Zbudowanie spalarni to koszt 

około 140 milionów złotych, biorąc pod uwagę naszą gminę. Jednostka samorządu 

terytorialnego nie jest w stanie sama tego dźwignąć. Niestety, aby obniżyć koszty systemu to 

potrzebne są systemowe rozwiązania narzucone z góry. Ze swojej strony nie zarekomenduje 

Pani Prezydent ani Państwu jakiejkolwiek modyfikacji w harmonogramie. Mamy porządek     

w mieście, zresztą Pani Radna Skowrońska-Wiśniewska to potwierdza, nie modyfikujmy 

tego, bo możemy przez przypadek „wylać dziecko z kąpielą”. Jeżeli chodzi o słowa Pani 

Radnej o szkole – nie wiem ile Państwo płacicie teraz za śmieci ale to wszystko zależy też od 

pojemników, nie wiem czy np. sprawiedliwe jest to, jeżeli koncern handlowy, producent 

pewnych urządzeń na terenie Miasta, w 2016 roku, kiedy był włączony do systemu, i to 

Państwo wtedy ustaliliście te stawki, płacił 3880 złotych za śmieci, teraz płaci 859 złotych     

a my chcemy doprowadzić do tego, że jeżeli Państwo podejmiecie tę decyzję to będzie płacił 

ok. 2600. To i tak mniej niż płacił w 2016, dlatego mówię o tym pewnym wyrównaniu i 

niesprawiedliwości społecznej bo ono nastąpiło przez przypadek, nie z winy Państwa ani 

Władz Miasta, tylko z zapisów legislacyjnych. Jeżeli teraz jest furtka na to, aby odwrócić tą 

sytuację to postarajmy się to zrobić. W odniesieniu do Pani Radnej Luizy Nowaczyńskiej – 

przyjąłem tylko te miasta, które na Dolnym Śląsku już podjęły uchwałę o nowych stawkach, 

dlatego też nie przygotowywałem się do tego, w jaki sposób są teraz obowiązujące stawki ale 

chętnie je Pani przedstawię jak to wygląda na terenie powiatu bo to, co Państwo macie teraz 

zaprezentowane, to są tylko i wyłącznie te jednostki, które już podjęły tą uchwałę, która 

Państwo dzisiaj procedujecie.  
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Radna Violetta Wiercińska - Pan Dyrektor już powiedział to, co chciałam powiedzieć ale 

również zwrócę na to uwagę, że w 2018 roku została obniżona kwota za odbiór nieczystości 

właśnie z tych terenów niezamieszkałych i w związku z tym nasz budżet za gospodarkę 

odpadami nie bilansuje się. W zeszłym roku podnieśliśmy opłatę dla mieszkańców i nie 

wyobrażam sobie, żebyśmy znowu musieli podnosić opłaty mieszkańcom, kiedy prawo daje 

nam możliwość dojścia do tego, co było parę lat temu.  
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały       

nr XL/3: 

w głosowaniu: za - 14, przeciw - 5, wstrzymało się - 2, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 20) 
 

projekt uchwały nr XL/3 został przyjęty. 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu. 

_______________ 
Ad 9.4. 

Projekt uchwały nr XL/4 w sprawie przeznaczenia do sprzedaży działki nr 2175 położonej 

w rejonie ulicy Wałbrzyskiej w Świdnicy przedstawiła Dyrektor Wydziału Geodezji              

i Gospodarki Nieruchomościami Małgorzata Synowiec (zał. nr 22). 
 

Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury oraz Komisja Budżetu i Finansów 

pozytywnie zaopiniowały projekt uchwały. 
 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 
 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska - zapytała, w jakiej cenie będzie sprzedana ta działka? 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - wycena dopiero po zgodzie Rady będzie, to 

normalne.  
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały        

nr XL/4: 

w głosowaniu: za - 16, przeciw - 1, wstrzymało się - 4, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 23) 
 

projekt uchwały nr XL/4 został przyjęty 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 24 do niniejszego protokołu. 
_______________ 

Ad 9.5. 

Projekt uchwały nr XL/5 w sprawie odwołania ze składu zespołu radnych przedstawił 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski (zał. nr 25). 
 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 
 

Radny Andrzej Ora - chciałem przypomnieć, żebyście Państwo wiedzieli dlaczego złożyłem 

rezygnację. Swoje oświadczenie wygłosiłem na sesji 2 miesiące temu ale w związku z tym, że 

to dzisiaj będzie podlegało głosowaniu, proszę pozwolić, że przeczytam dwa zdania               

ze swojego oświadczenia: „W uzasadnieniu swojej decyzji zwracam uwagę na fakt, że te 

zaszczytne tytuły przyznawane są przez Radę Miasta, podkreślam - przez Radę Miasta, co 

wynika ze statutu Rady Miejskiej rozdział 10 §106 i rozdział 11 §107, na wniosek składany 

przez uprawione do tego osoby fizyczne, prawne i inne przywołane w statucie. Osoba 

Prezydenta Miasta, jak i przedmiotowy Zespół, zgodnie ze statutem, są tylko stroną 

opiniującą. W praktyce jest jednak inaczej i dlatego też nie chcę i nie będę firmował swoim 

nazwiskiem takich opinii.” W związku z tym nie będę brał udziału w głosowaniu ani tej 

uchwały ani następnej.  
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Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały       

nr XL/5: 

w głosowaniu: za - 16, przeciw - 0, wstrzymało się - 3, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 26) 

 

projekt uchwały nr XL/5 został przyjęty 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 27 do niniejszego protokołu. 

_______________ 
Ad 9.6. 

Projekt uchwały nr XL/6 w sprawie powołania do składu zespołu radnych przedstawił 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski (zał. nr 28). 
 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały       

nr XL/6: 

w głosowaniu: za - 14, przeciw - 0, wstrzymało się -6, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 29) 
 

projekt uchwały nr XL/6 został przyjęty 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 30 do niniejszego protokołu. 

_______________ 
Ad 9.7. 

Projekt uchwały nr XL/7 zmieniająca uchwałę w sprawie określenia warunków i  trybu 

finansowania rozwoju sportu na terenie Gminy Miasta Świdnica przedstawił Zastępca 

Prezydenta Jerzy Żądło (zał. nr 31). 
 

Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Współpracy 

Międzynarodowej pozytywnie zaopiniowały projekt uchwały. 
 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - mam tylko jedną uwagę, na razie nie będę 

nic z tym robił ale mianowicie niektóre kluby z naszego Miasta mają zobowiązania w innych 

miastach, innych instytucjach i to nie wpływa dobrze na promocję naszego Miasta Świdnicy     

i zastanawiałem się, czy czasami przy tym projekcie uchwały nie powinno być oświadczenie, 

że klub nie zalega jakimś innym instytucjom, bo to naprawdę później wpływa bardzo źle. 

Tylko ostrzegam, jeżeli faktycznie takie patologie będą często się zdarzały, a się zdarzają, to 

taka propozycja z mojej strony padnie.   
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały       

nr XL/7: 

w głosowaniu: za - 20, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 32) 
 

projekt uchwały nr XL/7 został przyjęty 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 33 do niniejszego protokołu. 

_______________ 
Ad 9.8. 

Projekt uchwały nr XL/8 w sprawie zmiany budżetu wraz z autopoprawką przedstawił 

Skarbnik Miasta Kacper Siwek (zał. nr 34,35). 
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Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 
 

Radny Krzysztof Lewandowski - mam pytanie do Pana Prezydenta, bo Pan Skarbnik mówi     

o pieniądzach, niedużych co prawda, ale na wiatę przystankową na Placu Drzymały i bardzo 

dobrze, bo ta wiata już woła o pomstę do nieba. Za wiatą jest piękny skwer ale przy wiacie 

stoją 3 pawilony, to jest taki relikt przeszłości sprzed 30 lat, w większości chyba puste. 

Strasznie źle to wygląda ze strony ulicy i pytanie czy te pawilony, bo chyba nie są naszą 

własnością, czy nie możemy ich zburzyć by zostawić otwartą przestrzeń z widokiem na 

piękny plac.  
 

Zastępca Prezydenta Jerzy Żądło - jeżeli Pan pamięta to w budżecie Miasta Świdnicy znajdują 

się pieniądze na inwestycje związane z usunięciem tych pawilonów, także wymiana tej wiaty 

przystankowej będzie po usunięciu tych pawilonów, jest to w budżecie, to realizujemy             

i będzie to zrobione w najbliższym czasie.  
 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska - mam pytanie do Pana Wiceprezydenta bo nie widzę 

Pana Gleby a wczoraj na Komisji nie za bardzo obecni Panowie mogli powiedzieć. Mam 

pytanie odnośnie dokumentacji projektowej przebudowy skweru Lecha Kaczyńskiego              

i Ogródka Jordanowskiego. Bardziej interesuje mnie Ogródek Jordanowski, nie wiem czy Pan 

Prezydent pamięta ale były propozycje również jeśli chodzi o Ogródek Jordanowski, żeby     

w tym miejscu powstał parking dla autobusów. Z tego, co Państwo planujecie, jest plan 

przebudowy tego Ogródka. Czy w ogóle braliście Państwo pod uwagę właśnie możliwość 

parkingu dla autobusów w tej części śródmiasta, gdzie są problemy z zaparkowaniem dla 

przyjeżdzających turystów, to jest pierwsze pytanie. Drugie pytanie, gdyby mógł Pan 

Prezydent przybliżyć jakie prace, bo Państwo jako Gmina zlecając projekt, macie jakąś wizję 

przebudowy tych placów, czy już w ogóle jakieś tajemnice możemy poznać jak te place 

byłyby przebudowywane, co Państwo tutaj planowaliście w tej dokumentacji, którą ma zrobić 

projektant. 
 

Zastępca Prezydenta Jerzy Żądło - o tych zmianach, o których Pani mówi nie chciałbym się 

wypowiadać, bo nie wiem dokładnie, natomiast my przewidujemy chyba przy modernizacji, 

jeżeli dobrze pamiętam ulicy Niepodległości, miejsce do parkowania autobusów i to gdzieś 

tam w projekcie jest, natomiast do tych dwóch nie chciałbym się wypowiadać.  
 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski - z tego co pamiętam, to na Alei Niepodległości 

miejsce na autobusy było przewidziane.  
 

 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały       

nr XL/8: 

w głosowaniu: za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 7, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 36) 
 

projekt uchwały nr XL/8 został przyjęty 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 37 do niniejszego protokołu. 

_______________ 
Ad 9.9. 

Projekt uchwały nr XL/9 zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Miasta Świdnicy wraz z autopoprawką przedstawił Skarbnik Miasta 

Kacper Siwek (zał. nr 38,39). 
 

Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały       

nr XL/9: 

w głosowaniu: za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 7, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 40) 
 

projekt uchwały nr XL/9 został przyjęty 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 41 do niniejszego protokołu. 

_______________ 
 

Ad 9.10. 

Projekt uchwały nr XL/10 zmieniająca uchwałę w sprawie taryfy opłat i zasad odpłatności 

za usługi przewozowe transportu zbiorowego organizowane przez Gminę Miasto 

Świdnica przedstawiła Dyrektor Wydziału Transportu Małgorzata Lubandy (zał. nr 42). 
 

Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 
 

Radny Krzysztof Lewandowski - cieszymy się niezmiernie, szkoda, że wtedy nie chcieliście 

Państwo poprzeć naszego wniosku. Do Pani Dyrektor – a co będzie za miesiąc, przyjdzie Pani 

z nowym projektem uchwały ? 
 

Dyrektor Wydziału Małgorzata Lubandy - być może będzie, być może nie będzie. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - musimy reagować na bieżąco. 
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały       

nr XL/10: 

w głosowaniu: za - 19, przeciw - 1, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 43) 
 

projekt uchwały nr XL/10 został przyjęty 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 44 do niniejszego protokołu. 

_______________ 
Ad 9.11. 

Projekt uchwały nr XL/11 w sprawie udzielenia pomocy społeczności lokalnej miasta 

Czernihów w Ukrainie przez Gminę Miasto Świdnica przedstawił Dyrektor Biura 

Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego Jacek Budziszewski (zał. nr 45). 
 

Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 
 

Radny Jan Jaśkowiak - powiedział, że być może nie wyłapał gdzieś tego, bo Czernihów nie 

jest naszym miastem partnerskim, oczywiście rozumie, że jest potrzebna pomoc tak naprawdę 

w każdej gminie ale z czego wynika, że akurat zdecydowaliśmy się wesprzeć tą konkretną 

gminę.  
 

Dyrektor Biura Jacek Budziszewski - odpowiedział, że wynika to z prośby Mera Czernihowa, 

odbywa się to na zasadzie współpracy pewnego przedsiębiorstwa ze Świdnicy, ludzi, którzy 

od 26 lutego wspomagają tą miejscowość. Polega to na tym, że jedna z osób, która wystąpiła 

o Kartę Polaka jest z tamtej miejscowości i miasto uczestniczy w tej pomocy, z darów, które 

są tam przewożone, mamy zdjęcia, podziękowania od nich. Ci ludzie zorganizowali zbiórkę 

prywatnych funduszy na jeden z generatorów prądu i taki generator zakupili, o zakup 

drugiego wystąpili do Miasta dlatego też udzielamy im pomocy bo miasto bardzo ucierpiało 

w wyniku działań wojennych wojsk rosyjskich.  
 

Radny Jan Jaśkowiak - odpowiedział, że rozumie ale ma apel, prośbę na przyszłość, jeżeli 

zdecydujemy się udzielać pomocy to byśmy myśleli również na temat sformalizowania 

współpracy bo nic nie stoi na przeszkodzie, żeby również z Gminą Czernihów nawiązać 
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współpracę partnerską i wtedy jest to jakimś kluczem bo będzie taka sytuacja, że każde 

miasto będzie potrzebowało tej pomocy więc prosił, żeby pomyśleć w tym kierunku.  
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - Pan Radny ma pewnie rację ale sytuacja też 

jest wyjątkowa i musimy na bieżąco reagować, co też wszyscy pewnie wiemy. 
 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały       

nr XL/11: 
 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 46) 
 

projekt uchwały nr XL/11 został przyjęty 
 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 47 do niniejszego protokołu. 

______________________________ 
 

                                                 Przerwa 5 min 

_______________________________ 
 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski - widzę, że opuścił nas Klub Radnych Prawa                 

i Sprawiedliwości, nie wiem jaka była przyczyna, tylko przypominam, że jeżeli ktoś nie 

zgłasza mi i nie ma na to zgody, jest potrącenie diet i takie potrącenie nastąpi dla tych, którzy 

nie usprawiedliwili się u mnie, a usprawiedliwiał się Pan Lesław Podgórski, Pan Wiesław 

Żurek i Pani Violetta Wiercińska, a Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwość opuścił obrady 

sesji. Wobec powyższego proszę o wprowadzenie do porządku obrad, ze względu na 

skandaliczne wystąpienie Pana Wiceministra Klimatu i Środowiska, oświadczenia. 

Oświadczenie to byłoby w punkcie 10., przed interpelacjami i zapytaniami, kolejność by się 

zmieniła. Proszę, byśmy pod obrady sesji dołączyli punkt „Oświadczenie radnych Rady 

Miejskiej w Świdnicy w sprawie wystąpienia posła Ireneusza Zyski w dniu 22.04.2022r. 

podczas XL sesji Rady Miejskiej w Świdnicy”.  
 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska - porządek obrad został przegłosowany na początku      

i jest kolejny punkt oprócz interpelacji czyli oświadczenia Klubów, oświadczenia Radnych. 

Nie widzę powodu, żeby zmieniać kolejność o jeden punkt. Jeżeli będziecie Państwo chcieli 

odczytać takie oświadczenie, może być ono odczytane za chwilę, bo wydaje się, że na sali jest 

tak mało liczba Radnych, że tych interpelacji nie będzie wielka ilość, więc nie widzę powodu 

aby w tej chwili zmieniać porządek obrad ustalony na początku sesji. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - odpowiedział, że porządek obrad 

bezwzględna ilość Radnych może w każdej chwili zmienić, w tej chwili proponuje zmienić 

porządek obrad na punkt oświadczenie Radnych Rady Miejskiej, byśmy to oświadczenie 

głosowali, a że Radni opuścili sesję Rady Miejskiej to już jest inny temat. 
 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska - chciałam zapytać Pana Radcę, jeśli porządek został 

przegłosowany i kolejny punkt po interpelacjach jest oświadczenia więc po co my w ogóle 

burzymy o jeden punkt ten porządek. Czy w tej chwili, nie mówię o liczbie Radnych 

obecnych na sali bo ma być kworum, natomiast czy w ogóle, kiedy trwają już obrady, jest już 

końcówka sesji, jest możliwość przegłosowywania jeszcze raz porządku i właściwie czemu na 

to służyć, że jeden punkt przesuwamy wcześniej.  
 

Radca Prawny Mariusz Starke - odpowiedział, że przypuszcza, że zamysłem Pana 

Przewodniczącego jest to, że zgodnie z paragrafem 29 naszego statutu, oprócz uchwał Rada 

może, w punkcie 3, składać oświadczenia zawierające stanowisko w określonej sprawie, czyli 

głosować tak jak uchwałę i przypuszcza, że o to Panu Przewodniczącemu chodziło. Nigdzie    

w ustawie o samorządzie gminnym nie jest napisane, że z inicjatywą zmiany porządku obrad 

trzeba wystąpić tylko wtedy, kiedy obrady się rozpoczynają bo ta sytuacja miała miejsce już             

w czasie obrad i Przewodniczący nie mógł nawet wiedzieć, że taka sytuacja będzie miała 

miejsce. Nie jest to oczywista sprawa pod względem interpretacji i uważam stanowisko Pana 

Przewodniczącego za jak najbardziej odpowiednie i zgodne z przepisami. 
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Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska - to, co według Państwa i Pana Przewodniczącego się 

wydarzyło było 3-4 godziny temu, jeśli była taka potrzeba porządek należało od razu 

zmieniać. Nie wydaje mi się to potrzebne, jest punkt oświadczenia Radnych, stanowiska 

Klubów, stanowiska Rady i może równie dobrze być za chwilę to stanowisko odczytane, jeśli 

Państwo go przygotowali. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - odpowiedział Radnej, że to Jej stanowisko, 

jeszcze raz powtarza, że możemy zmieniać porządek obrad kiedy bezwzględna większość 

Radnych na to się zdecyduje. W tej chwili prosi, byśmy go zmienili.  
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie zmianę porządku 

obrad XL sesji Rady Miejskiej: 
 

w głosowaniu: za - 12, przeciw - 1, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 48) 
 

porządek obrad został zmieniony 

_______________________________ 
 

Ad 10. Oświadczenie radnych Rady Miejskiej w Świdnicy w 

sprawie wystąpienia posła Ireneusza Zyski w dniu 22.04.2022r. 

podczas XL sesji Rady Miejskiej 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski odczytał Oświadczenie Radnych Rady 

Miejskiej w Świdnicy w sprawie wystąpienia posła Ireneusza Zyski w dniu 22.04.2022r. 

podczas XL sesji Rady Miejskiej (zał. nr 49). 
 

W sprawie oświadczenia zabrali głos: 
 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska - oświadczam, że nie biorę udziału w głosowaniu ze 

względu na to chociażby, że są zmiany w porządku, który był uchwalony na początku, nie 

widzę potrzeby stanowiska, które zostało przygotowane przez Państwa, przegłosowywać. To 

nie jest żaden apel, to stanowisko nigdzie nie idzie. Jeśli ono zostało przez Państwa 

przygotowane powinno być tylko odczytane, zechcecie Państwo to przekazać na ręce … 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - już to Pani Radna powiedziała, to samo już 

Pani mówi po raz kolejny, chcę tylko powiedzieć, jeżeli Pani nie uznaje za stosowne, że Pan 

Minister przyjeżdża i obraża mieszkańców a obok jest wysypisko na Mikołaja Kopernika         

i Pan Minister się tym nie zajmuje a zajmuje się obrażaniem nas, to jestem zdumiony Pani 

postawą. 
 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska - bardzo proszę bez emocji bo nie wie Pan nawet, jakie 

jest moje stanowisko.  
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - ale już Pani powiedziała, że nie będzie Pani 

głosowała. 
 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska - nie będę głosować, bo nie widzę potrzeby 

przegłosowywania tego typu stanowisk.  
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - ale to już Pani powiedziała. 
 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska - Bardzo proszę, żeby jednak Pan Radca Prawny … 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - ale już Pan Radca Prawny wypowiedział 

się.  
 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska  - … wypowiedział się, czy stanowiska powinny być 

przegłosowane.  
 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie Oświadczenie radnych Rady 

Miejskiej w Świdnicy w sprawie wystąpienia posła Ireneusza Zyski w dniu 22.04.2022r. 

podczas XL sesji Rady Miejskiej: 
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w głosowaniu: za - 12, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 50) 
 

oświadczenie zostało przyjęte 

_______________________________ 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - dziękuję bardzo wszystkim Radnym, którzy 

głosowali za przyjęciem oświadczenia. Jednocześnie informuję, że dopóki będę 

Przewodniczącym Rady, jeżeli przyjdzie Poseł lub Senator i powie, że chce wystąpić na sesji 

Rady Miejskiej, zawsze będę to poddawał głosowaniu, mimo, że mają ustawowo taką 

możliwość. Będę chciał byśmy to my głosowali, a nie, że przychodzi Poseł, wprasza się          

i jeszcze nas obraża. Od tej pory każdy taki gość, czy to będzie Poseł czy Senator czy 

Minister, będę prosił Wysoką Radę, żebyśmy my się wypowiedzieli przez głosowanie. Jeżeli 

wypowiemy się, że dana osoba nie może brać udziału w naszej sesji, nie dopuszczę do głosu. 
 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska - ani nie byłam stroną ani nie byłam obecna na tej sali    

i nie widzę powodu, żeby Pan swoje emocje w stosunku do mnie wyrażał. Do Pana mówię 

bardzo grzecznie i spokojnie i proszę do mnie mówić takim samym tonem, natomiast to, że 

jest Pan zdenerwowany to nie znaczy, że Pan ma te złe emocje w stosunku do mnie 

przekazywać. Myślę, że nie jestem żadną osobą ani stroną, żeby na mnie właściwie tutaj to 

spływało, bardzo proszę to uszanować.  
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - odpowiem ostatni raz, jeżeli Pani pozwoli, 

bardzo delikatnie. Pani to samo mówiła chyba trzy razy, dlatego takie a nie inne emocje. 

Skoro Radni Rady Miejskiej przegłosowali, to po co jeszcze dyskutować. Można być za, 

przeciw ale trzy razy to samo mówić naprawdę nie wypada.  

_______________________________ 
 

Ad 11. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji  
 

Interpelacje odczytali i złożyli radni: 
 

-    Władysław Wołosz…...……………………………………………………...(zał. nr 51) 

      -    Joanna Gadzińska……………………………………………………………(zał. nr 52) 
 

Ponadto interpelacje, bez odczytywania na sesji, złożyli radni: Marcin Paluszek (zał. nr 53)      

i Andrzej Ora (zał. nr 54-56). 
 

Szczegółowe odpowiedzi na interpelacje radni otrzymają na piśmie.  

_______________________________ 
 

Ad 12. Oświadczenia i sprawy organizacyjne 
 

Nie zgłoszono żadnego oświadczenia. 

_______________________________ 
 

Ad 13. Zakończenie XL sesji Rady Miejskiej w Świdnicy 
 

W związku z wyczerpaniem punktów porządku obrad, Przewodniczący Rady Miejskiej Jan 

Dzięcielski podziękował wszystkim za przybycie i zamknął obrady słowami - „zamykam XL 

sesję Rady Miejskiej w Świdnicy”. 
 

Przebieg obrad zarejestrowano na płycie CD przechowywanej w Biurze Rady Miejskiej, która 

stanowi integralną część protokołu. 
 

Na tym protokół zakończono. 
 

Protokołowała:       PRZEWODNICZĄCY RADY   

Anna Stodółkiewicz         

.....................................................   Jan Dzięcielski  

    / Anna Stodółkiewicz /  

 

Świdnica, dnia 22.04.2022 r.            


